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  محمد صادقي
بي بي س�ي در گزارش�ي با بي�ان تفاوت هاي مي�ان قوانين 
رس�انه اي در بريتاني�ا و امري�كا، قواني�ن موج�ود در 
انگلي�س را عامل�ي ب�راي جلوگي�ري از انتش�ار اخب�ار 
مرب�وط ب�ه سوء اس�تفاده هاي جنس�ي عن�وان ك�رد. 
بعد از سونامي افشاگري سوء استفاده هاي جنسي علیه زنان در 
امريكا و باز شدن پاي ستاره هاي هالیوودي در قضیه رسوايي هاي 
جنسي كه باعث شد چهره هاي معروف سینماي امريكا با اتهامات 
متعددي از سوء اس��تفاده جنسي روبه رو ش��وند، بي بي سي در 
گزارشي به ريشه يابي دلايل اينكه چرا افشاگري سوء استفاده هاي 
جنسي در امريكا بیشتر از بريتانیاست، پرداخته است.  بي بي سي 
در اين گزارش با عنوان»چرا بسیاري از موارد آزار و اذيت جنسي 
در ايالات متحده اس��ت و نه بريتانیا؟« مي نويس��د بین قوانین 
رسانه هاي انگلیسي و ايالات متحده اختلاف زيادي وجود دارد و 
توضیح مي دهد كه چرا امريكايي ها بیشتر به آزار و اذيت جنسي 

متهم شده اند. 
اصل ماجرا در قانون ضد افترا در انگلیس اس��ت كه رسانه هاي 
انگلیسي را وادار مي كند براي ادعاهايشان سند بیاورند و داستاني 
را كه بیان كرده اند به اثبات برسانند. چیزي كه گويا رسانه هاي 
امريكاي��ي از آن بي نیاز هس��تند. به گفته بي بي س��ي، در مورد 
پرونده هاي سوءاس��تفاده جنسي، رس��انه هاي انگلیسي نیاز به 

پرونده هاي مستدل دارند كه در دادگاه قابل اثبات باشد. 
به گزارش بي بي سي، حتي اگر به صورت مستقیم به كسي اتهام 
وارد نشده باشد، شخص مورد اتهام قرار گرفته مي تواند از رسانه 
شكايت كند، مانند قضیه شكايت لرد مك آلپاين، سیاستمدار 
انگلیس��ي از بي بي س��ي به دلیل اتهام سوء اس��تفاده جنسي از 
كودكان كه مشخص شد بي بي سي اشتباه كرده است و مجبور به 
پرداخت غرامت به مك الپاين شد، البته ماجرا به همین جا ختم 
نشد و »جرج انت ويسل« مدير كل بي بي سي مجبور شد بعد از 
23 سال همكاري با اين مجموعه رسانه اي از سمت خود استعفا 
كند. اما رسانه هاي امريكايي تا حد زيادي از اين قواعد مستثني 
هس��تند، دلیلش هم مشخص اس��ت. قانون اساس��ي امريكا، 
آزادي مطبوعات را تضمین كرده  اس��ت، براي همین رسانه در 
مقابل ادعاي مطرح شده از طرف ش��اكي كه در اينجا قربانیان 
سوء استفاده هاي جنسي است، وظیفه اي براي اثبات ندارد بلكه 
اين خود شاكي است كه بايد ادعايش را به اثبات برساند. همین 
موضوع باعث شده بسیاري از ادعاهاي مطرح شده در رسانه هاي 
امريكايي درباره سوء استفاده هاي جنس��ي، بعدها در دادگاه ها 

بي پايه و اساس شناخته شوند. 

چرا گزارش هاي تجاوز در امريكا بيشتر از انگليس است؟
رسانه های انگليس مانع انتشار اخبار تجاوز می شوند

  هادي عسگري
ش�بكه نس�يم ك�ه ب�ه دنب�ال بازگردان�دن عروس�ك 
باي�د  اكن�ون  ب�ود،  خندوان�ه  ب�ه  جناب خ�ان 
محل�ي جدي�د ب�راي ضب�ط اي�ن برنام�ه پي�دا كن�د. 
مجري برنامه خندوانه با انتش��ار متني در صفحه اجتماعي اش، به 
بازپس گیري سوله برنامه خندوانه از س��وي مديريت بحران شهر 
تهران واكنش نشان داد. يك روز بعد از آنكه ستاد مديريت بحران 
منطقه 2 شهرداري تهران، سوله پايگاه مديريت بحران آن منطقه را 
كه در اختیار برنامه خندوانه قرار گرفته بود پس گرفت، رامبد جوان، 
مجري اين برنامه در صفحه اينستاگرامش نوشت: »راستى سوله 
بحران كه در اختیار خندوانه قرار گرفته بود، نه به زور و نه با تجاوز و 
نه با پارتى بازى گرفته شده بود كه حالا پس گرفته بشه! به هر حال 

خندوانه كم فرهنگ سازى نكرد و تكلیفش روشنه.«  
س��وله هاي مديريت بحران ش��هري در زمان وقايعي مانند زلزله 
نقش��ى حیاتي را ايفا مي كنن��د و واگذاري آنها ب��راي امور غیر از 
وظايف مربوطه، طبق مصوبه شوراي شهر ممنوع است، اما بنا به 
دلايلي برخي از سوله هاي مديريت بحران از جمله مجموعه پايگاه 
مديريت بحران منطقه 2، براي فعالیت هايي مانند ضبط برنامه هاي 
تلويزيوني واگذار شده بود. ضبط فصل چهارم برنامه خندوانه در اين 
سوله، چند باري با اعتراض روبه رو شد تا اينكه در فاصله میان پايان 
تولید فصل چهارم و آغاز فصل جديد برنامه خندوانه، سوله اي كه در 
اختیار برنامه خندوانه بود، پس گرفته شد و رسانه ها تصاوير مربوط 
به پايین آوردن س��ردر برنامه خندوانه از پايگاه مديريت بحران را 
منتشر كردند، البته به غیر از استفاده از سوله منطقه2، چند سوله 

ديگر شهرداري نیز در اختیار فعالیت هاي غیر مرتبط قرار گرفته 
بود كه برخي از آنها نیز مرتبط با فعالیت هاي برنامه هاي تلويزيوني 
بوده است.  حال با بازپس گیري سوله مديريت بحران، عملًا محل 
ساخت مجموعه خندوانه بايد تغییر پیدا كند. پیش از اين عنوان 
ش��ده بود كه فصل پنجم برنامه خندوانه احتمالاً براي نوروز سال 
97 ساخته خواهد شد. محمد احساني مدير شبكه نسیم، درباره 
ساخت فصل جديد خندوانه مي گويد: »خندوانه« قرار است يك 
استراحت شش ماهه داشته باشد و براي نوروز بازمي گردد. با توجه 
به اينكه س��ري پنجم اين برنامه قرار اس��ت تولید شود، هم توقع 
برنامه سازان بالاست و هم توقع مخاطبان، بنابراين بايد يك مطالعه 
و بررس��ي به اتاق فكر تزريق و ايده هاي جديد اضافه شود تا اينكه 
برنامه افت پیدا نكند و تحقق اين امر مس��تلزم يك زمان است.  با 
تغییرات صورت گرفته گويا شبكه نسیم اينك در كنار تلاش براي 
برگرداندن عروسك جناب خان بايد به دنبال محلي مناسب براي 

ضبط برنامه باشد. 

سوله ضبط برنامه خندوانه پس گرفته شد

شبكه نسيم علاوه بر جناب خان بايد براي خندوانه خانه بگيرد

  محمدصادق عابديني
س�وژه هاي كمتر پرداخته شده از تاريخ معاصر 
ايران، افرادي است كه ش�ايد اگر دوربين هاي 
مستند سازها سراغ آنها نرود، هيچ كس آنها را به 
ياد نياورد و در كشاكش روزهاي زندگي فراموش 
ش�وند؛ افرادي كه مي تواند سرنوشت هر كدام 
از آنها درس بزرگي براي زندگي همه ما باش�د، 
مانند »ادوارد« پسري ايراني كه زندگي اش پر 
از تلاطم بوده است؛ فردي كه در ابتداي جنگ 
اسير مي شود و بعد از آن شرايط خاصي برايش 
رخ مي دهد. بخش هايي از اتفاقات زندگي ادوارد 
را محمدباقر شاهين، در مستندي به همين نام 
به تصوير كشيده است. شاهين در گفت و گو با 
»جوان« از ساخت مستند بلند ادوارد مي گويد. 
ادوارد از جبهه هاي جنگ و اس�ارت تا 
عضويت در گروهك منافقين و بريدن 
از آنها و اكنون زندگي در غربت، سوژه 
خيلي خاصي است، اما پيدا كردنش به 
نظر خيلي سخت مي آمد، چطور شد كه 

اين سوژه خاص را پيدا كرديد؟
تقريباً همه س��وژه هايم را به ص��ورت اتفاقي پیدا 
كرده ام و دلیلش اين اس��ت كه نس��بت به فضا و 
شرايط همیشه فكر مي كنم كه چطور مي شود به 
يك موضوع پرداخت، حتي حین فیلمسازي نیز به 
سوژه هاي بعدي فكر مي كنم و در اطرافم به دنبال 
س��وژه مي گردم. خیلي وقت ها ش��ده موضوعات 
مس��تند ها را از اخبار روزنامه ها و رس��انه ها پیدا 
كرده ام. راس��تش موضوع ادوارد را هم اولین بار در 
برنامه »به عبارت ديگر« بي بي س��ي فارسي پیدا 

كردم كه به خانه وي در آلمان رفته بودند. 
   چه شد كه به ديدن ادوارد رفتيد؟

چند ماه بعد از پخش آن برنام��ه، براي حضور در 
جشنواره برلین به آلمان دعوت شدم. در آنجا بود 
كه از طريق دوستان و هر كسي كه مي توانست به 
من كمك كند، محل زندگي ادوارد را پیدا كردم، 
البته بعداً ديدم كه ادوارد در مستند »فیلم ناتمامي 
براي دخترم سمیه« نیز حدود پنج دقیقه حضور 
دارد و صحبت مي كند. به نظرم ه��ر كدام از ما در 
زندگي مان اتفاقاتي مي افتد كه اگر با زوايه درستي 
به آن نگاه كنیم مي تواند موضوع يك مستند باشد. 
ما در زندگي مان يك نفر را دوست داريم و از دستش 
مي دهیم، به يك تفكر سیاسي علاقه مند مي شويم 
و بعد، از آن علاقه مندي پش��یمان مي ش��ويم، در 

همه زندگي ها غم و ش��ادي و امید وجود دارد كه 
مي تواند براي س��ايرين عبرت آمیز باشد. زندگي 
ادوارد هم داراي چنین شرايطي بود. از اقلیت ديني 
بودن، مهاجرت، جن��گ و عضويت در مجاهدين، 
همگي موضوع��ات قابل پرداختي ب��ود كه ادوارد 

داراي آن بود. 
پرداختن به موضوعات خاص در مورد 
دفاع مقدس چند س�الي اس�ت مورد 
توجه مستندساز ها قرار گرفته است؛ 
موضوعاتي كه بعضي از آنها بيش از سه 
دهه است كه مغفول باقي مانده بودند. 
ادوارد هم گويا از اين دست موضوعات 

است!
مس��لماً هر چه از زمان جنگ تحمیلي مي گذرد، 
فرص��ت ب��راي پرداختن ب��ه موضوع��ات كمتر 
ديده شده و كمتر پرداخته شده مهیا مي شود، البته 
به عنوان مستندساز معتقدم سیاست ها، تغییرات 
تكنولوژي��ك و اتفاقاتى كه هر ده��ه رخ مي دهد، 
باعث مي شود مستندسازها به سمت خاصي سوق 

پیدا كنند. 
حتي مي ش�ود گفت فيلم مس�تند هر 
سال بيشتر از س�ال قبل در حال پيدا 
كردن مخاطبان خود است و توانسته به 
عنوان گونه اي جذاب در سينما خود را 

تثبيت كند!
بله، هر س��ال كه مي گذرد ش��اهد اتفاقات خوبي 
در حوزه مس��تند هس��تیم. در گروه هنر و تجربه 
مستند هايي داشته ايم كه با اقبال خیلي خوبي در 
كشور مواجه شده است، چون مردم به ديدن مستند 
علاقه پیدا كرده اند و اين موضوع تنها معطوف به 
ايران نیست و در كل دنیا چنین اتفاقي در حال رخ 
دادن است. در سفر هايي كه به كشورها ي مختلف 
داشته ام، به خوبي شاهد علاقه به مستند بوده ام. 
پرفروش ترين فیلم س��ال 2014 كره جنوبي يك 

مستند بود و اين گونه سینمايي در حال رسیدن به 
جايگاه واقعي خود است. 

ب�ه موض�وع ادوارد برگردي�م. قبل از 
ساخت اين مستند، س�ابقه حضور در 
مناطق جنگي در سوريه، افغانستان و 
عراق داشته ايد، از تجربيات قبلي چقدر 
براي س�اخت مس�تند ادوارد استفاده 

كرده ايد؟
به اين موضوع اشاره كرديد كه من مستندساز جنگ 
هستم و در حقیقت فیلمسازي را در فضاي جنگي 
ياد گرفته ام و همیش��ه تلاش��م اين بوده است كه 
جنگ را از زاويه اي ديگر تماشا كنم، همین تجربه را 

در موضوع ساخت مستند ادوارد استفاده كردم. 
  درباره شخصيت ادوارد بيشتر توضيح 

دهيد.
ادوارد جواني اس��ت كه در ابتداي جنگ به جبهه 
مي رود و در همان سال 59 اسیر مي شود. در دوره 
اسارتش كه 9 سال به طول مي انجامد زندگي اش 
دچار تغییر مي ش��ود. دلیل آن ه��م اخبار ضد و 
نقیضي اس��ت كه از ايران به وي مي رس��د و فكر 
مي كند خانواده اش وي را فراموش كرده اند. از آن 
طرف تبلیغات منافقین بسیار زياد بوده و در نهايت 
وي به همراه چند ت��ن از ديگر اس��را به گروهك 
مجاهدين مي پیون��دد و به گفته خ��ودش دچار 
بزرگ ترين اش��تباه زندگي اش مي شود. 12 سال 
تلاش مي كند از عضويت در مجاهدين خارج شود 
تا اينكه بعد از حمله امريكا به عراق ش��رايط براي 

خروجش از اين گروهك مهیا مي شود. 
  با اين تلاطم ها، ادوارد به راحتي راضي 

شد درباره زندگي اش صحبت كند؟
نه اصلًا. حدود دو سال طول كشید. راستي همیشه 
درباره موضوعات مستندهايم چه در ايران و چه در 
سوريه، تا وقتي به آن سوژه در حد يكي از اعضاي 
خانواده ام نزديك نشده ام، فیلم را نساخته ام. در اين 
مورد حدود دو سال نیز از طرق مختلف از اسكايپ 
گرفته تا تلف��ن و ايمیل ب��ا وي در ارتباط بوديم و 
صحبت مي كرديم و هر چقدر ادوارد به من بیشتر 
اعتماد مي ك��رد، رازهاي بیش��تري از زندگي اش 
را برايم بیان مي كرد. بايد در اينجا از تیم س��ازنده 
مستند تش��كر كنم، آنها سنگ تمام گذاشتند و با 
همفكري هايشان كمك كردند كار روان تر ساخته 
شود و آن حجاب و حائلي كه میان ما و سوژه بود، 
از بین ب��رود. اين اولین تجربه فیلم مس��تند بلند 
بنده بود و همه اينها را مديون محسن يزدي، مدير 
مركز مستند سوره هستم كه به جواني مانند من 

اعتماد كرد. 
 به عنوان مستند س�از در پاسخ به اين 
س�ؤال كه هدفت از س�اخت مس�تند 
»ادوارد« چ�ه ب�وده، چ�ه پاس�خي 
مي دهي؟ بيننده قرار است چه چيزي 

از اين مستند برداشت كند؟
بیان هدف هر اثر هنري به نظر بنده مسئله اى كاملًا 
شخصي مي باشد كه با جهان بیني خالق اثر ارتباط 
مستقیم دارد، اما بايد اين را بگويم كه تمام تلاشمان 
را كرديم كه با سرگذشت يك انسان معاصر به نام 
ادوارد ترم��ادو بتوانیم موضوعات��ي را كه كمتر به 
آن پرداخته شده، بازنمايي كنیم، از جمله جنگ، 

اسارت  و سازمان مجاهدين خلق. 

هر چه از زمان جنگ تحميلي مي گذرد 
فرصت براي پرداختن به موضوعات 
كمتر ديده شده مهيا مي شود، معتقدم 
سياست ها و اتفاقاتی كه هر دهه رخ 
مي دهد، باعث مي شود مستندسازها 
ب��ه س��مت خاصي س��وق پي��دا كنند

انتشار جلد دوم سبك زندگي علمي قرآني
جلد دوم از كتاب »س�بك زندگي قرآني« با عنوان »سبك 
زندگي علمي قرآني« از سوي دفتر نشر معارف منتشر شد. 
به گزارش »فارس«، جلد دوم كتاب »س��بك زندگي قرآني« با 
محوريت س��بك زندگي علمي قرآني اثر حجت الاس��لام دكتر 
محمدعلي رضايي اصفهاني با همكاري دانشگاه معارف اسلامي از 
سوي دفتر نشر معارف روانه بازار كتاب شد.  سبك زندگي مقوله اي 
است فراگیر كه هر انس��ان و جامعه اي خواسته يا ناخواسته بدان 
پايبند بوده و به تناسب خاستگاه آن، به سبك زندگي وحیاني يا 
غیروحیاني تقسیم پذير است. امروزه نقشه جهاني سازي مدرنیته 
با ترويج زندگ��ي برخاس��ته از ايدئولوژي غیرديني، بش��ريت را 
تحت تأثیر قرار داده است و با هدف س��یطره و سلطه تلاش دارد 
سبك زندگي مدرن را در جوامع به ويژه جوامع اسلامي نهادينه و 
فرهنگ و تمدن خويش را حاكم كند.  پرداختن به سبك زندگي 
اسلامي نیاز امروز جامعه فرهنگي و ديني ماست كه مورد تأكید 
رهبر معظم انقلاب نیز قرار گرفته است. اين نوشتار در پي آن است 
كه مباحث سبك زندگي مطلوب قرآني را ساختارمند و موضوعي 
به مخاطبان عرضه كند تا زمینه ساز شكل گیري تفسیر موضوعي 
در حوزه سبك زندگي عام و سبك هاي خاص )مثل سبك زندگي 
علمي، اقتصادي و سیاسي( باش��د.  كتاب »سبك زندگي علمي 
قرآني« در چهار فصل تدوين و تنظیم شده است. كتاب »سبك 
زندگي قرآني« جلد دوم از يك مجموعه در 328 صفحه با قیمت 

15 هزار تومان از سوي دفتر نشر معارف منتشر شده است.

    کتاب

گفت و گوي »جوان« با كارگردان مستند »ادوارد«  

 سرنوشت يك سرباز 
ازجبهه تا انزوا درغربت

 حضور کاسبکارانه چهره ها
 مانع رشد تئاتر می شود

 ياري و همكاري به عنوان امري شايس��ته می��ان هنرمندان و 
تولیدكنندگان آثار هنري، در ايران هم همانند ديگر كش��ورها 
جري��ان دارد و ش��اهد فعالیت هاي هنرمن��دان در عرصه هاي 
مختلف هنري و از جمله س��ینما، تلويزيون و تئاتر هستیم. از 
ديرباز بهترين هنرمندان به ويژه بازيگران تئاتر با ورود به سینما 
و تلويزيون به كار خود وسعت و رونق بخشیده و گاه به ارتقاي 
آثار هنري ياري رسانده اند، از همین رو برترين بازيگران سینما 
و تلويزيون كشور از تئاتر برخاسته و در حیطه هنر درخشیده اند. 
با آنكه عده اي ان��دك از هنرمندان همزمان به تئاتر و س��ینما 
مي پردازند و ورودتئاتري ها به سینما همچنان ادامه دارد، ولي 
تعداد آنها كه از س��ینما به تئاتر روى مي آورند، زياد نیس��ت و 
بیشتر براي تجربه و نمايش توانايي هاي خود روي صحنه ظاهر 
مي شوند. در كنار اين روند معمول و بده بستان هاي هنري میان 
سینما و تئاتر، بیش از يك سال است كه پاي چهره هاي توانا و 
ناتوان ولي شهیر س��ینمايي به خصوص بازيگران زن سینما به 
تئاتر باز شده اس��ت. ش��هرت اين افراد در مواردي باعث رونق 
اقتصادي جماعتي از متصلان به تئاتر و نه تئاتر كشور! وآمدن 
كساني به تئاتر شده كه پیشتر تماشاگر هیچ تئاتري نبوده اند 
و اين رخداد محدود به س��الن هاي خصوصي و تالار ها نبوده و 
سالن هاي نمايش دولتي و نیمه  دولتي را هم در برگرفته است، 
لیكن چون اين اتفاق دائمي نبوده و اپیدمي اين روزهاي تئاتر 
است، افزون بر كمرنگ  كردن كار و فعالیت تئاتري هاي حرفه اي 
و جوانان، اجاره س��الن ها به خواص و قطع درآمد اندك آنها از 
تئاتر، مسیر اصلي هنر  تئاتر، يعني انديش��ه ورزي را به بیراهه 
اشرافي گري كشانده است. اجاره سانسي چند میلیوني سالن ها 
به ويژه تماش��اخانه هاي خصوصي وگراني بلی��ت آنها تا بالاي 
50هزار تومان، فقط مي تواند پاي متمولان را به پیروي از مد روز 
تئاتر ديدن! به سالن هاي مجلل تماشاخانه ها باز كند كه كرده 
است. در واقع حضور بازيگران زن سینما كه بعضي از بازيگران 
توانا نبوده و س��تاره! ف��روش فیلم هاي نازل ب��ازاري و تجاري 
هستند، نه تنها به رونق و رشد مستمر اقتصاد و هنر تئاتر كمك 
نمي كند كه با لوكس و اشرافي كردن،  تئاتر را به سوي سوداگري 
و دوركردن مخاطبان و هنرمندان فرهیخته از پیرامون آن سوق 
داده و اين هنر را از درون تهي مي كند. به عبارت روشن، ورود و 
حضور كاسبكارانه برخي چهره هاي سینما به  تئاتر، دست آن 
را نمي گیرد كه هیچ، پاي حركت و رشد آن را هم فلج مي كند، 
به همین دلايل  تئاتري ها و سینمايي ها نبايد به پولسازي اين 
روزهاي  تئاتر اشرافي دل خوش كنند چراكه اين روند فردايي 
امید بخش ندارد و بهتراس��ت تئاتر ي ها همچنان به فكر تهیه 
و تولید متون ق��وي، اجراهاي جذاب و محتواهاي درخش��ان  
تئاتري باشند و سانتي مانتال هاي سینمايي هم به همان چهره 

و تیپ فروشي در سینما مشغول شوند!
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كوچ كردن )از دنيا( سريع است. 

    يادداشت جبار آذين  

اکران فيلم کشتار ايرانيان در کالج سلطنتي لندن
فیلم سینمايي »يتیم خانه ايران« به كارگرداني ابوالقاسم طالبي به همت ايرانیان 
مقیم لندن و بخش بین الملل جش��نواره مردمي فیلم عمار، در ايمپريال كالج اين 

شهر به نمايش درآمد. 
احمد نجاران، مس��ئول اين برنامه و عضو انجمن ايرانیان »ايمپريال كالج لندن« 
گفت: در 1/5 سال اخیر، فیلم هاي سینمايي مختلفي همچون »آرگو« و »سیصد« 
در »ايمپريال كالج لندن« اكران شده بود كه تصويري خشن، جنگ طلب و مرتجع 
از جامعه ايران را براي جهانیان به نمايش مي گ��ذارد، با توجه به اين موضوع جاي 
اكران فیلم فاخر ايراني كه داراي عقبه تاريخي باشد و تصويري درست و روشن از 

كشور نشان بدهد، خالي بود. 
عضو انجمن ايرانیان »ايمپريال كالج لندن« بیان كرد: نخستین هدف از اكران اين 
فیلم س��ینمايي، ارائه اين اثر براي ايرانیان مقیم خارج از كشور بود، زيرا همانگونه 
كه در فیلم بیان مي شود »يتیم خانه ايران« بازگوكننده واقعه اي است كه حتي يك 

صفحه از آن در كتاب هاي تاريخي نیامده است. 
وي توضیح داد: »ايمپريال كالج لندن« در روز سه ش��نبه هفتم نوامبر میزبان 
نمايش فیلم س��ینمايي »يتیم خانه ايران« ب��ود كه با توجه ب��ه اينكه بیش از 
نیمي از دانشجويان اين دانش��گاه را خارجي ها تشكیل مي دهند، نمايش فیلم 
يا برگزاري برنامه هاي فرهنگي در اين دانش��گاه از بازتاب هاي جهاني فراواني 

برخوردار است. 
اين فعال فرهنگي افزود: انتخاب تاريخ هفتم نوامب��ر براي اكران فیلم »يتیم خانه 
ايران« هم به علت سخنراني ترامپ و استفاده او از واژه جعلي براي خلیج فارس و 
همینطور تروريس��ت خطاب كردن ملت ايران بود كه در آن زمان انگلستان تلاش 
كرد نقش پلیس خوب را بازي كند و با انتش��ار اس��نادي بر لزوم به كار بردن واژه 

خلیج فارس تأكید كرد. 

    خبر

  محمد صادقي
در ديدار اهالي فرهنگ و هنر با ش�هردار تهران، اهالي 
فرهنگ و به خصوص فعالان حوزه كتاب از سياست هاي 
شهرداري در قبال عرضه كتاب هاي غيرمجاز انتقاد كردند. 
بساط هاي كتابفروشي در گوش��ه و كنار پیاده رو هاي شلوغ 
شهر و به طور مشخص پیاده روهاي خیابان انقلاب منتهي 
به دانشگاه تهران، پاتوق كتابفروشي هاي غیر مجاز است كه 
روزانه بساط هاي كتابفروشي شان را پهن مي كنند و در آن 
انواع كتاب هاي غیر مجاز را كه در چاپخانه هاي غیر قانوني 
منتشر شده اند، به فروش مي رسانند؛ كتاب هايي كه به دلايل 
اخلاقي، فرهنگي و مذهبي انتش��ار آنها از نظر وزارت ارشاد 

ممنوع است. 
هنوز چند روزي بیشتر از 24 آبان ماه روز كتاب و كتابخواني 
نگذشته اس��ت، در اين روزها در كنار بیان انتقادهايي كه از 
پايین بودن میزان مطالعه مي شود، اهالي فرهنگ از گسترش 
كتابفروشي هاي غیر مجاز در سطح شهر نیز گلايه كردند. اين 
كتابفروشي هاي غیر مجاز به يكي از معضلات شهري تبديل 
شده اند؛ موضوعي كه اهالي فرهنگ از مماشات شهرداري 
با آنها گلايه دارند. اين گلايه ها به نشست محمدعلي نجفي 
شهردار تهران با اهالي فرهنگ نیز كشیده شد. در اين ديدار 
كه در باغ كتاب تهران برگزار ش��د، فعالان فرهنگي به بیان 

دغدغه هاي خود پرداختند. 
محمدرض��ا توكل صديق، ناي��ب رئیس اتحاديه ناش��ران و 
كتابفروشي هاي تهران خطاب به نجفي گفت: اين موضوع 
امروز به نش��ر ما آس��یب جدي مي زند. يكي از راه هايي كه 
اين محصولات غیرقانوني را عرضه مي كند، دستفروش��ان 
خیابان ها از جمله راس��ته خیاب��ان انقلاب هس��تند، زيرا 
دستفروش��ان امروز به ف��روش كتاب ه��اي غیرقانوني به 
معناي تكثیر غیرقانوني اقدام مي كنند، ولي ش��هرداري ها 
با اي��ن پديده مماش��ات مي كن��د، در حالي ك��ه از وظايف 
شهرداري است كه با اين مش��اغل منفي برخورد كند.  وي 
ادامه داد: در فضاهايي كه متعلق به شهرداري است از جمله 
مترو، كتابفروشي پديد آمده كه اقدام مثبتي است، اما اين 
گروه تصور نمي كنند با توجه به قان��ون نظام صنفي بايد به 
اتحاديه مراجعه و جواز كس��ب دريافت كنند، ضمن اينكه 
در اين فروش��گاه ها اغلب تخفیف هاي غیرمتعارف و حتي 
كتاب هايي از كانال هاي غیرقانوني منتش��ر  و در اين مراكز 
عرضه مي ش��ود.  در اين ديدار، محمد عل��ي نجفي نیز در 
س��خناني خواس��تار كمك هنرمندان در مديريت شهري 

شد. نجفي در سخناني گفت:تهران به رغم همه جذابیت ها، 
زيبايي ها و همه ظرفیت هاي قابل توجه خود، با مشكلات و 
چالش هاي بزرگي نیز روبه رو است. همچنان كه نارسايي ها و 
كمبود هاي شهر را خود شهروندان لمس مي كنند، از اين رو 

نیازي به اشاره به آنها نیست. 
وي با بیان اينكه تهران از جه��ات مختلفي دچار بي قوارگي و 
بد قوارگي شده است، گفت: از جهت معماري و منظر شهري، 
اجتماعي و فرهنگي نوعي دلزدگي و واخوردگي بر روابط شهر و 
شهروندان حاكم شده است و جسم و جان شهر ما رنجور است، 
در كنار آن به شخصیت و ماهیت شهر نیز لطمه خورده است. 

 نجفي يادآور شد: ما بايد در كالبد تهران روح تازه اي بدمیم و 
اين روح و روحیه بايد در قالب پديده هاي فرهنگي، هنري و 
اجتماعي به شهر دمیده شود. نگرش ها و رويكردهاي گذشته 
اين امر را نمي توانند میس��ر كنند، بلكه بايد سیاس��ت ها و 
روش هاي پیشین كه توان حل مسائل امروز تهران به صورت 
بنیادين و پايدار را ندارند، كنار بگذاريم و به صورت جدي و 
عمیق به رويكردها و سیاست هاي جديدي بینديشیم. وي 
افزود: پیش نیاز اين تغییر شكل گیري ايده هاي نو است چراكه 
براي مواجهه با چالش ها به ايده هاي جديدي نیاز داريم كه 
از منظري تازه و چشمي ديگر، شهر، شهروندان و روابط بین 
آنها را مورد تجزيه و تحلیل قرار دهیم. امروز بايد چشم ها را 
شست و در اينجاس��ت كه نقش فرهنگ و هنر اهمیت پیدا 
مي كند.  شهردار تهران ضمن درخواست از هنرمندان براي 
كمك به مديريت ش��هري براي حل چالش ها و مش��كلات 
عنوان كرد: ما بايد احساس��ات جامعه شهري را به درستي 
درك كنیم، همچنان كه تجربه 40 سال اخیر كشور نشان 
مي دهد، بي توجهي به اين احساس��ات چه زيان هايي به بار 
آورده و فاصله هاي وحشتناكي بین مردم و مسئولان ايجاد 

كرده است.  

انتقاد اهالي فرهنگ از شهردار تهران 

شهرداری با كتابفروشي هاي غير مجاز مماشات مي كند


